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تتناول هذه الدراسة  خةيةةو  وط ةام الث الس التةلكرتم حكيم ف وثلا  تناي تثلرلاد لفي ه كم خة   
فكص الدبلالماسةةةةةةةةةو  التةةةةةةةةةلكرتو  حلاد تازيز مل ع ا ت ا  التةةةةةةةةةلكرتم حلاد  الاكبو  ومدىالجزيكة  

وتهدا   اطم.التةةةاف  التةةةواسةةةو  الدولو  كم خةةة د الجزيكة الاكبو   ماغ التلاصد البكبم  ا ةةة  الفكي 
الضةلي حلاد  الفلا ةيو  وللاايالتاكيف بالتةواسة  اليارصو  ليت ا  التةلكرتم حال الللرة  الدراسة  للد 

مع حدغ لغفال  خةةةيةةةةو  وط ةةةام الث الس التةةةلكرتم حكيم ف وثلا مه بداى  فواتد وفتد لحدامد
الس التةةلكرتم حكيم لبكاز الدور التةةواسةةم وا  تةةةا   الذ  لم د الث ر  ا حت ار لد باد وكاتد، و 

ف وثلا كم ت ليك حي   ا ت ا  التةةةلكرتم مع بال الالى التةةةواسةةةو  كم خةةة   الجزيكة الاكبو  
تاةةةم  وره كم التلا ةةت التجار  ، حذلع ، ولماغ الوثهآل سةةال   كالهاخةةثرره ،والثلاع حفد الازيز

الاثت حلاد تأترك ف وثلا  مدى ، و والدبلالماسةةم مع التجار والدبلالماسةةرره كم خةة د الجزيكة الاكبو 
تاروم خةةةيةةةةو  ف وثلا  تناي تثلرلاد لفي ه  عوكاتد. مبره التلا ةةةت والتل ع باد  ما الدبلالماسةةةم 

 صثعالاائم حلاد  منهج ال  ث التارييم الالاثمو د التزمت الدراسةةةةةةةةةةةةة   كم خةةةةةةةةةةةةة د الجزيكة الاكبو .
يت الدراس  مه ا حتثا  حلاد الثكاصع الكوسو ، ولم تاللتائق  الثةا ر الأولو  حالثا ة الالاثو  مه  

الل ةةفم   الثنهجاسةةتيداغ  الكوسةةو  لفةةاك  للد الثلسةةلحات،  والدوريات والكسةةائت الالاثو الثتنلح   
التةةةةابا . وتم تاتةةةةوم الدراسةةةة  للد مادم  هداا  الأوالت لارلام للال ةةةةلل للد النتائج الثكصلة لت ارق  

 التةةةواسةةة  اليارصو  ليت ا  التةةةلكرتمثهرد ط ل  الت  تناولوتيت  كةةةةلل و اتث  وميفق.  التثهرد و 
الفةةةت غ(، و 1924ه/1342 فرت حاغ )  حكيم ف وثلاكاد رحز حلاد خةةيةةةو    الفةةةت الأول  ما

تناول الفةةةت اللالث  ما  تناي حثلاد الدبلالماسةةم كم صدة  حكيم ف وثلا  حلادسةةلاا الضةةلي   اللاطم
 اتث  تناولت  هم طتائج الدراسةةةةة  مع ذلع   ت عوآ ك مكفلا  مه حثلاد الدبلالماسةةةةةم،  ككيم ف وثلا

ف وثلا باد وكاتد، وميفق اخةةةةةةةةةتثلات حلاد وتائق و ةةةةةةةةةلر خةةةةةةةةةيةةةةةةةةةةو  ل كيم الذ  تكحد تك  الأ
 ف وثلا.
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This study examines the personality and activity of the Soviet Envoy Karim Hakimov while representing 

his country in the Arabian Peninsula and  extent of Soviet diplomacy's keenness to strengthen the position 

of the Soviet Union on the international political arena in the Arabian Peninsula in front of the western 

presence, especially the British. The study aims to introduce the foreign policy of the Soviet Union after 

the Bolshevik Revolution; to shed the necessary light on the personality and activity of the Soviet Envoy 

Karim Hakimov from the beginning of his life until his execution without neglecting to rehabilitate him 

after his death; to highlight the political and economic role that the Soviet Envoy Karim Hakimov played 

in developing the relationship of the Soviet Union with some political forces in the Arabian Peninsula, 

such as the Hashemites, King Abdulaziz Al Saud, and the Imam of Yemen; to investigate his role in 

commercial and diplomatic communication with traders and diplomats in the Arabian Peninsula, and the 

extent of Hakimov's influence on diplomatic work between communication and stopping after his death; 

and to evaluate Hakimov's personality while representing his country in the Arabian Peninsula. The study 

adhered to the historical scientific research methodology based on collecting scientific material from 

primary sources, such as Russian documents. The study relied on various references, periodicals and 

Russian scientific letters in addition to encyclopedias, using descriptive and analytical method to reach the 

desired results to achieve the previous objectives. The study was divided into introduction and a preamble, 

three chapters, then conclusion and appendices. The preamble addressed the foreign policy of the Soviet 

Union; as for the first chapter, it focused on the personality of Karim Hakimov prior to the year (1342 

AH / 1924 AD); the second chapter, it focused on Karim Hakimov during his diplomatic work in Jeddah; 

and the third chapter, it addressed Karim Hakimov and the last phase of his diplomatic work; followed by 

a conclusion that addressed the most important results of the study with the effect of Hakimov after his 

death; and appendices that included documents and personal photos of Karim Hakimov. 

 

 


